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POLÍTICA 

Per a una Europa 
solidària 

Faustí Campos García 
MANRESA 

El nostre poble català sempre ha 
estat obert al mar. Des d’on els 

valents pescadors continuen 
apropant-nos tots els fruits del 
mar capturats amb arts artesa-
nals any rere any. 
Una mar Mediterrània des d’on 
vingueren pobles comerciants, 
com els fenicis, grecs, cartagine-
sos i romans. No oblidem que 
també vingueren a conquerir i 
sotmetre els pobles ja existents. 
Un dels darrers pobles amb ànsia 

de conquesta va ser la dinastia 
dels Omeies que l’any 711 envaï-
ren Cadis (Guadix) regne dels 
Tartessos. Aquests Omedes vin-
gueren de l’Àfrica del nord, el que 
seria ara Tunísia, Algèria i Líbia. 
Abraonaran tot el sud de la pe-
nínsula fins als Pirineus, però no 
és la història l’objecte d’aquest 
escrit. Només volia destacar la 
influència que la corona catalana 

va anar guanyant a mesura que 
ajudava a reconquerir noves pro-
víncies pel regne d’Espanya. 
També gràcies al comerç amb la 
república veneciana i altres ciu-
tats rellevants d’Itàlia. 
Catalunya, avui, tracta de fer-se 
escoltar al Parlament Europeu i 
en una Europa on la ultradreta 
està esdevenint una de les forces 
polítiques més captadora de vots 

de la dreta, que es cansa de la mi-
gració africana al continent eu-
ropeu. 
Catalunya vol una Europa inte-
gradora, solidària, que inverteixi 
en el futur de la joventut que són 
d’altres nacionalitats o religions. 
Tots han de ser escolaritzats per 
cohesionar la societat, perquè 
Catalunya necessita millors polí-
tics. Això és així. n
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El dia 31 d’agost, sant Ramon, comença la 
novena de la Mare de Déu de Queralt que 
tradicionalment es fa al santuari berguedà, 
a Berga ciutat, també se’n solia fer una per 
qui no podia assistir a la del santuari que-
raltí. Abans, en temps de mossèn Josep Ar-
mengou a l’autobús que pujava diàriament 
al santuari, els dies de novena a la tarda, 
també hi anava l’escolania berguedana que 
dirigia el mossèn. 

De novenes a la Mare de Déu n’hi ha ha-
gut moltes edicions, de sempre el poble ca-
tòlic berguedà mirava i acudia al santuari 
per demanar ajut en temps de guerres, 
pesta o d’altres necessitats. Hi ha hagut 
moltes edicions de novenes queraltines la 
primera és de l’any 1750 editada a Barcelo-
na, Historia de la ymatge de la Mare de Déu de 
Queralt, «que se venera en sa capella, situa-
da en lo territori de santa ‘Eularia’ de Ber-
ga», Barcelona, impresa a Estampa de Pere 
Escuder. Vaig poder consultar aquesta no-
vena a l’arxiu dels Jesuïtes a la biblioteca de 
la universitat a Sant Cugat del Vallès, com 

un rector berguedà, de trista memòria, va 
vendre tot el fons de la biblioteca parroqui-
al de Berga al seminari Jesuític i allà va anar 
a parar (vull destacar que la biblioteca par-
roquial berguedana no havia estat mai ni 
saquejada ni malmesa i es conservava in-
tacta). La segona és Novena de Nuestra Se-
ñora María Santísima bajo invocación de 
Queralt, «que la villa de Berga venera en su 
santuario de la montaña así titulada», de 

l’any 1794. Ara potser la que sempre m’ha 
sorprès més és la del Novenario de la Reyna 
de los Cielos y Tierra, «que un humilde hijo y 
devoto suyo dedica a la milagrosa imagen 
bajo la invocación de la Virgen María de 
Queralt en agradecimiento de las muchas 
gracias y favores que de ella tiene recibidos 
a la que está colocada en el trono del Santu-
ario de Queralt, y la villa de Berga la adora y 
venera como su patrona y abogada princi-

pal», Impresa per la Junta Superior de Ca-
taluña a Berga l’any 1812. 

A les darreres dècades s’usa la de Mn. 
Santamaria La Mare de Déu de Queralt. Re-
sum Històric i novena, amb fotos del beat fra 
Frederic de Berga que es va editar per pri-
mera volta al Foment de la Pietat Catalana 
a la Impremta Poncell d’Igualada l’any 
1928. Seria reeditada l’any 1930 per la im-
premta Huch de Berga. Com que romania 
totalment esgotada l’any 2016, amb l’au-
torització de la seva família, vaig fer dues 
reedicions a l’editorial barcelonina Llibres 
de l’Índex, la primera fou exhaurida en 
menys de quinze dies, amb motiu del cen-
tenari de la Coronació Canònica de la Mare 
de Déu de Queralt. 

Des de la marxa i mort de mossèn Bar-
niol, Queralt s’ha quedat sense capellà cus-
todi... però el poble catòlic berguedà conti-
nua pujant a resar a la novena cada any. n
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Crec que no sorprèn a ningú si dic que el 
sector de l’advocacia ha estat sempre un 
sector conservador, però després de més 
quinze anys exercint la professió a alt ni-
vell professional, per primera vegada puc 
dir que ens trobem en un moment crucial 
de transformació. 

Envoltats d’una constant evolució del 
marc legal per la gran complexitat dels ca-
sos i la necessitat d’optimitzar la gestió 
dels despatxos, tot plegat exigeix noves 
solucions i en aquest context, la intel·li-
gència artificial (IA) emergeix com una ei-
na fonamental per afrontar els reptes i 
construir un futur més eficient i pròsper 
per l’advocacia. 

Ignorar l’IA no és una opció perquè l’IA 
és una oportunitat i els bufets que no 
l’abracin s’arrisquen a quedar-se enrere 
en un mercat cada cop més competitiu En 
canvi, aquells que l’implementin, oferiran 
un servei més ràpid i eficient, i per tant 
atrauran a més clients. 

L’IA és un imperatiu per a la supervi-
vència i èxit dels despatxos d’advocats de 
cara al futur, però, quins beneficis aporta 
l’IA al sector jurídic? 

Primer de tot eficiència perquè ajuda a 
automatitzar les tasques repetitives tals 

com la revisió de documents, la cerca de 
jurisprudència o la gestió d’expedients. 
Això allibera als advocats de tasques tedi-
oses i els permet dedicar el seu temps a es-
tratègies legals i/o una atenció més perso-
nalitzada als seus clients. 

També precisió, perquè permet analit-
zar grans volums de dades legals identifi-
cant patrons i tendències rellevants. Grà-
cies a l’aplicació d’algoritmes és possible 
preveure resultats de casos judicials amb 
un elevat grau de certesa. Això els permet 
dissenyar estratègies més efectives, pren-

dre millors decisions i d’aquesta manera 
s’augmenten les possibilitats d’èxit per als 
seus clients. 

Detecció de fraus i riscos. Gràcies a 
aquesta precisió, els professionals del sec-
tor poden detectar més ràpidament fraus i 
riscos legals, i a la llarga això permet a les 
empreses protegir-se millor i preveure 
possibles delictes. 

Personalització del servei doncs els sis-
temes basats en IA poden analitzar ràpi-
dament l’historial i les preferències dels 
clients per a oferir solucions i consells le-

gals que s’ajustin millor a les seves neces-
sitats. Aquesta capacitat de personalitza-
ció millora l’experiència del client i a més 
enforteix la relació entre advocat i client. 

Amb la IA no només es transformarà la 
pràctica legal quotidiana, sinó que també 
ajudarà als despatxos d’advocats i als sis-
temes judicials a adaptar-se als canvis i 
desafiaments emergents de cara al futur. 
La capacitat per a processar i analitzar in-
formació a una escala i a una velocitat ini-
maginables, permetrà anticipar-se a ten-
dències legals, regulacions i riscos poten-
cials, assegurant sempre que el sector ju-
rídic prosperi a l’era digital. 

Pels despatxos d’advocats, adaptar-se 
a aquesta nova realitat no és només una 
manera de millorar els seus serveis ni una 
moda passatgera, sinó una necessitat per 
tal de mantenir-se rellevants en un món 
cada cop més digitalitzat. 

I és que l’IA no reemplaçarà el judici 
humà ni l’experiència legal, però sí que es 
convertirà en una eina indispensable pel 
futur del dret perquè és la tendència que 
està transformant el sector jurídic. n
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